
سیاسی  3یکشنبه 29 بهمن   1402- 8 شعبان  1445 - 18  فوریه 2024 - سال بیست  و سوم - شماره  6207

رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: 
در کنــار کمبود حقــوق بحث طــولِ زمان 
بازنشستگی هم مطرح کردند که به اعتقاد من 
طرح آن در این موقعیت و مقام حتما صحیح 

نبوده است.
بــه گــزارش خبرنــگار ایلنا، آیــت الله آملی 
لاریجانی، رئیس مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام و نماینــده مجلس خبــرگان در مورد 
دســتمزد کارگران گفت: با تــورم بالای ۴۰ 
درصدی اگر ۲۵ تــا ۳۰ درصد هم به حقوق 
اضافــه کنند، باز هم نیمــی از آنچه از قدرت 

خرید در سال کم شده، جبران نشده است. 
بنابراین گلایه کارگران حق اســت و باید به 
کارگران حق بدهیــم. در کنار کمبود حقوق 
بحــث طولِ زمــان بازنشســتگی هم مطرح 
کردند، که بــه اعتقاد من طــرح آن در این 

موقعیت و مقام حتما صحیح نبوده است.
وی ادامه داد: اگر هم می خواهیم اســتدلال 
آن  هارا مطرح کنیم، اســتدلال آن  هااین است 

که صندوق های بازنشســتگی مشــکل دارند 
و باید خــود را اصلاح کننــد. این هم حرف 
درســتی است و در دنیا وضعیتِ صندوق های 
بازنشستگی، بحث زمان بازنشستگی را تعیین 
می کنند، اما اشــکال عمده بــه دولت  هاوارد 
اســت، اینکــه آن  هاســوءتدبیر داشــته اند. 
دولت  هاهر زمان پول کم آورده اند دســت در 

جیبِ صندوق  هاکرده اند؛ چرا؟ 
لاریجانــی تأکید کرد: ایــن صندوق  هااموال 
کســانی است که از حقوق آن  هاگرفته شده و 
در صندوق گذاشته شده و باید بر آن نظارت 
دقیق می شــد تا بهره وری تام داشته باشند. 
تا در زمان بازنشسته شــدن سرمایه ای برای 
بازنشستگان باشند. حالا یکباره می خواهند با 
این فشــار اصلاحات انجام دهند که حتما به 

نظر ما صحیح نیست.
وی گفــت: البتــه ما ایــن صحبت  هــارا در 
جلســه ای گفتیــم و وزارت رفاه هــم به این 
صحبت  هاواکنــش نشــان داد. مــن تعجب 

می کنم عرض من کاملا مشخص بود؛ بر این 
قانون هم اشــکال ماهوی و هم شــکلی وارد 
اســت. به خصوص اینکه در چنین موقعیتی 
با این فشــار مضاعفی که بر روی کارگران و 
کارمندان اســت به یک بــاره تصمیم گرفتند 
صندوق  هــارا اصلاح کننــد. بنابراین من فکر 
می کنم برخی از مشــکلاتی در مورد معشت 
حتما درســت اســت و مزایای کارگری دچار 
مشــکل اســت و علی القاعده باید در شورایی 
که الان هم وجــود دارد، موضوع باید به نحو 

عادلانه ای بررسی شود.
لاریجانــی تأکیــد کــرد: ظاهــرا اصــلاح 
صندوق  هاحق است و افراد دلسوز هم از اصلاح 
صحبت می کنند، اما اگر یکباره بخواهند این 
کار را انجام دهند، مشکلات دیگری به وجود 
می آید که کارفرما هاهم نمی توانند آن را اداره 

کنند.
وی تاکید کرد: بین حقــوق کارگری و بقای 
تولید باید تعادل وجود داشــته باشــد. اینکه 

بگوییم حقوق ۶۰درصد اضافه شود، که البته 
با این تورم فزاینده، ۶۰درصد هم کم است و 
خیلی زیاد نیست، اما باید توجه کنیم که اگر 
این کار به تعطیلیِ کارگاه های تولیدی منجر 

شود به ضرر کارگران است. 
یعنی اگر یکباره ۶۰ درصــد بخواهند اضافه 
کنند مانند زمانی که ۵۷ درصد اضافه کردند، 

با فشــاری که به کارگاه های تولیدی می آید، 
این کار مشکل ساز می شود.

لاریجانی گفت: شورا باید هم روی عقلانیتی 
حقــوق کارگران را در حد معقول و هم بتواند 
بقای تولید را بــه طوری که کارگر بتواند کار 
کنــد، حفظ کنــد. پس فکــر می کنم گلایه  

کارگران درست است.

انتقاد آملی لاریجانی از افزایش سن بازنشستگی:

حالا زمان افزایش سن بازنشستگی نبود

احتمال انتشار لیست ۳۰نفره مطهری برای تهران
نماینده ســابق مجلس شورای اســلامی از احتمال نهایی و منتشرشدن لیست 

انتخاباتی خود برای شهر تهران خبر داد.
علی مطهری نماینده ســابق مجلس شورای اســلامی از احتمال منتشر شدن 
لیست منتسب به خود برای انتخابات آتی مجلس خبر داد و گفت: این لیست 
احتمالاً تا امروز )یکشنبه( نهایی و منتشر خواهد شد. وی با بیان اینکه »لیست 
تهران ۳۰نفره خواهد بود و خودم نیز سرلیست آن هستم« درباره وابستگی این 
لیست به اشخاص و گروه های سیاسی گفت: ما مستقل هستیم و به هیچ کس 
وابســتگی نداریم؛ نه آقای لاریجانی و نه آقــای روحانی، نه اصلاح طلبان و نه 

اصولگرایان.
مطهری گفت: هنوز لیســت تهران قطعی نشده است و ما در حال رایزنی های 

نهایی با گروه  هاو جریان های سیاسی هستیم.
حمایت برخی احزاب اصلاح طلب از لیست مطهری

ســخنگوی حزب ندای ایرانیان گفت: علی مطهری در روزهای آینده لیســت 
انتخاباتــی را معرفی خواهد کرد که مــورد حمایت برخی احزاب اصلاح طلب 

خواهد بود.
ســعید نورمحمدی در گفت وگو با ایســنا درباره آخرین وضعیت تهیه لیست 
ائتلافــی برخی احزاب اصلاح طلبان و اعتدالیــون، اظهار کرد: علی مطهری با 
احزاب و فعالت سیاسی مشورت داشته و به زودی لیست خود را معرفی خواهد 

کرد.
وی ادامه داد: لیســت را مطهری می بندد، اما این کار با مشورت احزاب صورت 
گرفته است. حزب ندای ایرانیان، کارگزاران، اعتماد ملی و اعتدال و توسعه  از 

این لیست حمایت خواهند کرد.

رئیس کل دادگستری استان کرمان:
عامل قتل عام خانوادگی در فاریاب کشته شد

رئیس کل دادگســتری استان کرمان از کشته شــدن عامل قتل عام ۱۲ نفر از 
اعضای یک خانواده در شهرستان فاریاب کرمان ظرف کمتر از ۷ ساعت از وقوع 

حادثه در یک عملیات مسلحانه خبر داد.
به گزارش ایلنا، حجت الاســلام ابراهیم حمیدی اظهار داشت: صبح امروز پس 
از کســب گزارشی مبنی بر اینکه فردی در روستای مزرعه و امام ادوری از توابع 
شهرســتان فاریاب با انگیزه اختلاف خانوادگی با سلاح کلاشینکف اقدام به قتل 
۱۲ نفــر از اعضا خانواده خود کرده بود هویت عامل قتل عام خانوادگی بلافاصله 
شناســایی و دستگیری متهم در دســتور کار ویژه دستگاه قضایی و پلیس قرار 

گرفت.
 رئیس کل دادگســتری استان کرمان اعلام کرد: پس از انجام یکسری اقدامات 
فنی و پلیسی و با همکاری مردم و اهالی منطقه و تن هاپس از گذشت ۷ ساعت 
از این حادثه هولناک، مخفیگاه متهم در یکی از روستا های این شهرستان مورد 

شناسایی قرار گرفت.
 حجت الاســلام حمیدی اعلام کرد: باتوجه به اینکه متهم چند نفر دیگر را نیز 
تهدید به قتل کرده بود دســتگیری متهم در دستور کار ویژه پلیس قرار گرفت 
و تدابیر لازم امنیتی اندیشــیده شد. نهایتا عامل قتل عام خانوادگی در درگیری 

مسلحانه با ماموران پلیس فاریاب به ضرب گلوله ماموران کشته شد.

توقف اجرای حکم سپیده رشنو
برادر ســپیده رشنو در پیامی توییتر از توقف اجرای حکم خواهرش تا ۲۰ اسفند 

خبر داد.
به گزارش منیبان، ســامان رشنو برادر سپیده رشــنو نوشت: »با پیگیری آقای 
پناهی پور در دیوان عالی، اعاده ی دادرســی پرونده ی دوم پذیرفته شد. امروز با 
ســپیده دم اوین رفتیم. تا ۲۰ اســفند اجرای حکم متوقف شد. امید داریم که 

دادگاه تجدیدنظر رأی به تبرئه ی سپیده بده و حکم تعلیقی به اجرا درنیاد.«

کنایه مهاجری به ادعای وزیر کشور 
درباره نظرسنجی های انتخاباتی

فعال سیاســی اصولگرا خطاب به اظهاران احمد وحیــدی در خصوص افزایش 
مشارکت در انتخابت واکنش نشان داد. محمد مهاجری فعال سیاسی اصلوگرا در 

شبکه اجتماعی ایکس خطاب به احمد وحیدی وزیر کشور نوشت:
جناب آقای وزیر کشور

باسلام
مقامات وزارتخانه شما مرتبا از نظرسنجی هایی می گویند که افزایش مشارکت در 
انتخابات ۱۱ اسفند را نوید می دهد. اما شما که مطلعید طبق همین نظرسنجی 
۴۵ درصد مردم تهران و شهرهای بزرگ اصلا نمی دانند قرار است چه انتخاباتی 

برگزار شد. دوستان خود را از توهم درآوردید.

تاکید محجوب بر انتخابات حزبی
دبیــر کل خانه کارگر عنوان کــرد: تا زمانی که انتخابات حزبی برگزار نشــود 

نمی توانیم برای احزاب نفش اساسی قائل شویم.
به گزارش ایســنا، علیرضا محجوب در یک برنامــه تلویزیونی با عنوان »رقابت 
واقعی؛ حضور احزاب و گروه های سیاســی در انتخابات ۱۱ اسفند« با بیان اینکه 
تا زمانی که انتخابات حزبی برگزار نشــود، نمی توانیم برای احزاب نقش اساسی 
قائل شویم، اظهار کرد: این حرف به معنی نفی نقش افراد نیست. افراد شاخص 

هم باید در انتخابات نقش داشته باشند ولی نقش ممتاز باید برای احزاب باشد.
این نماینده ادوار مجلس همچنین درباره قانون انتخابات گفت: دو دوره اســت 
در مجلس و شورای نگهبان برای قانون انتخابات کوشش می شود ولی در قانون 
انتخابات همچنان احزاب جلوه چندانی ندارند. متاسفانه چون احزاب در مجلس 

نقش پررنگی ندارند، این خروجی در قانون هم دیده نمی شود.

مرعشی:
اصلاح طلبان باید در انتخابات

 ۳ شرط را رعایت کنند 
دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی ۳ شرطی را که از نظر وی باید اصلاح طلبان 

آن را در انتخابات رعایت کنند، اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، سید حسین مرعشی در یک برنامه تلویزیونی با موضوع »نهاد 
انتخابات« با اشاره به سخنرانی اخیرش در کرمان اظهار کرد: اصلاح طلبان باید در 
انتخابات سه شرط را رعایت کنند. اول اینکه کاندیداهای ما نباید با نظام و رهبری 

زاویه داشته باشند. این امر پذیرفته است و تعارف نداریم.
وی افزود: نداشتن فساد مالی و فساد اخلاقی دو شرط دیگر است. با رعایت این 
شــروط، الان ما در کرمان برای ۹۰ درصد کرسی های مجلس انتخابات رقابتی 
داریم. مرعشی با تاکید بر اینکه در شرایط فعلی منطقه بعد از ۷ اکتبر، مشارکت 
بــالا در انتخابات می تواند امنیت ملی ایــران را تضمین کند، گفت: ما باید حد 
معقولی از مشــارکت را در انتخابات آینده شــاهد باشیم. متاسفانه حاکمیت از 
ابتدای این انتخابات به این ضرورت یا دســت کم بــه ملزومات آن توجه نکرد 
چرا که انتخابات با مشــارکت بالا بدون رقابت شکل نمی گیرد و ما این گله را از 

حاکمیت داریم که چرا در این شرایط خاص، فضا را باز نکردند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب همچنین خاطرنشــان کرد: از زمانی که نظارت 
اســتصوابی شــروع شــده گام به گام کار به جایی رســید که حتــی آیت الله 
هاشمی رفسنجانی هم رد صلاحیت شد و امروز حسن روحانی یا کسی که وزیر 
اطلاعات بوده رد صلاحیت شــده اند. با این وضعیت، نظام تک حزبی مثل چین 
برای اداره کشــور بهتر است. دست کم از داخل آن مدل چینی، اشتغال و رشد 

اقتصادی بیرون آمده است.
مرعشی در بخش دیگری از صحبت های خود، یادآور شد: الان هیچ رئیس جمهور 
پیشین محترمی در کشــور وجود ندارد. به قول دوستان، روسای جمهور یا باید 
مثل شــهید رجایی شهید شــوند یا مثل آیت الله خامنه ای به رهبری برسند تا 
محترم بمانند. در حالی که امثال روحانی هشت سال سابقه اداره کشور را دارند. 
من نمی گویم دوباره رئیس جمهور شوند اما باید از تجربیاتشان استفاده شود. یکی 
از کارکردهای مهم احزاب این اســت که تجربیات افراد دوره های قبل در قالب 

حزب به جوانان انتقال پیدا می کند و اینگونه کادرسازی صورت می گیرد. 

رویداد

عدلیه

ویژه

احزاب

حجت الاسلام و المسلمین مصطفی پورمحمدی 
در زمان حاضر دبیرکل جامعه روحانیت مبارز و 
رئیس مرکز اسناد انقلاب اسلامی است اما اکثر 
مردم او را به سال هافعالیت در دستگاه قضایی 
و همچنین دولت می شناسند؛ پورمحمدی در 
دولت نهم وزیر کشور و در دولت یازدهم، وزیر 
دادگســتری بود. وی همچنین از سال ۱۳8۷ 
تا ۱۳۹۲ ریاست سازمان بازرسی کل کشور را 

به عهده داشت.
به گزارش تســنیم آقای پورمحمدی که برای 
اولین بار است که وارد کارزار رقابت در انتخابات 
خبرگان می شــود، در ایــن مصاحبه از برنامه 
انتخاباتی خود خبر داد؛ برنامه ای برای تحول در 
انتخابات خبرگان و همچنین عملکرد اجرایی 

این مجلس که در ادامه می خوانید:
با وجود بررســی مجدد صلاحیت  هااما 
تعداد نامزدهای انتخابات خبرگان چندان 
چشم گیر نیست؛ علت این عدم استقبال 
از کجا نشئت می گیرد؟ عملکرد شورای 
نگهبان، عدم استقبال جامعه آماری این 

مجلس یا...؟
ما وقتی حرف از »انتخابات« می زنیم یعنی مردم 
بیاینــد و رأی بدهند پس باید این امکان رأی 
دادن باشد؛ برای 88 صندلی مجلس خبرگان 
تن ها۱۴۴ نفر تأیید شــدند یعنی یک ونیم نفر 
برای هر صندلی! این خودش شرایط انتخاب را 
خیلی سخت می کند و به نحوی کاملًا محدود 
انتخاب انجام می شود. مردم و فعالان سیاسی 

به این روش اشــکال و انتقاد دارند که وارد هم 
هســت، مردم می گویند؛ یعنی کاندیدا و افراد 
شایســته آن قدر کم هستند که وارد انتخابات 

شوند؟ این پیام خوبی به جامعه نیست.
باید طوری طراحی شــود که افراد شایســته 
قابل توجهی شــرکت کنند و قدرت انتخاب به 
مردم بدهند و فضای انتخابات و روح انتخابات 
حاکم و متجلی باشد که بگویند این رأی گیری 
توسط مردم واقعی است ولی الآن تلقی می شود 
کــه ما هرکاری کنیــم و هرجایی رأی بدهیم 
دوسوم این افراد رأی می آورند و فقط یک سوم 

کنار هستند؛ طبعاً این جالب نیست.
من حتی با برخی فقهای شورای نگهبان صحبت 
کردم، آن هاهم این اشــکال را قبول داشتند و 
حرفشــان این بود که این قانون به عهده خود 
خبرگان است و باید قانون را اصلاح کنند؛ باید 
آیین نامه هایش را تدوین کنند و حق با آنهاست 
و اینجا جای انتقاد به شورای نگهبان نیست و 
تغییر این قانون به عهده مجلس خبرگان است.

حتی درباره مجلس شــورای اسلامی هم 
شــورای نگهبان بار هامی گوید مبتنی بر 
قانونی کار می کند کــه مجلس خودش 

تصویب کرده است.
بلــه؛ ولی درباره خبرگان کمی قصه روشــن تر 
است، البته اطراف مجلس خبرگان حرف های 
زیــادی اســت و وظایف خبــرگان هم جای 

گفت وگو دارد.
یک انتقاد دیگری شــاید به مجتهدین و 

حوزه و جامعه آماری که می توانند عضو 
خبرگان باشــند وارد اســت که تمایلی 
ندارند که کاندیدا شــوند؛ برای مثال در 
امام  بودم  ثبت نام  خبرگان شــاهد  ایام 
جمعه یکی از اســتان  هامی گفت که »از 
تهران آمدم چراکه نخواستم با شخصیت 
دیگری که از همان اســتان کاندیدا شده 
است، رقابت کنم«! یک فضای این شکلی 
هم به هرحال در انتخابات خبرگان حاکم 

است.
بله همین طور است، ولی ببینید ما باید این را 
فرهنگ کنیم که رقابت معنا پیدا کند و قدرت 
انتخاب به مردم بدهیم و یک مقدار از تعارفات 
و رودربایســتی دســت برداریم تا مردم واقعاً 

احساس کنند که نظرشان تعیین کننده است.
خیلی جامعــه از این فضای فعلی خوشــش 
نمی آید و این را نمی پســندد، مــا هم باید به 
دوســتانمان بگوییم، به روحانیون بگوییم که 
گرایش و رغبت مردم را به ملاحظات و رعایت 
حرمت و احترام بین خودمان ترجیح می دهیم.

مردم می خواهند با دلپســندی و جذابیت در 
این انتخابات شــرکت کنند و بگویند که »ما 
هستیم که ســاختار عالی سیاســی کشور را 
تشــکیل می دهیم«؛ این قوت نظام سیاسی و 
رهبری اســت که علما دغدغه آن را دارند، از 
این طریق بهتر به نتیجه می رســیم تا احترام 
یک بزرگی را داشــته باشیم و کاندیدا نشویم 
که بخواهیم حرمت او حفظ شود. باید بنشینیم 

فکر کنیم و البته مشکلات دیگری هم هست؛ 
خیلی وقت هامی گویند »امتحــان بدهید«، و 
ممکن است شــخصی به هردلیلی در امتحان 
قبول نشود؛ تشخیص اجتهاد با دو تا مصاحبه 
و امتحان نیست؛ سیر فعالیت علمی است، شما 
به هیچ فیلسوفی نمی گویید که »الآن امتحان 
بدهید«، چراکه ۳۰ و ۴۰ سال فلسفه خوانده، 
درس داده، ترجمه کرده و...، این یک منطقی 
دارد و طبــق این منطق بایــد طبعاً جلو رفت 
و از قبل اعلام شــود یک هزار نفر شایســتگی 
دارند و از این یک هــزار نفر، ۵۰۰ نفر انتخاب 
شوند. با توجه به اینکه شما در شورای وحدت 
حضور دارید و احتمالاً لیست مستقل خواهید 
داد، عملکرد مجلس یازدهم شورای اسلامی را 
فی نفســه چطور ارزیابی می کنید، چهار سالی 
که گذشت فکر می کنید نقدهایی که خودتان 
به این مجلس بشخصه دارید چیست که برای 
مجلس آینده لااقل جریان انقلابی حواس جمع 
باشــد که دچار این نقد هانباشــد و زیر سؤال 

نرود؟
نقد از دو منظر قابل بررســی است؛ یکی نقد 
نخبگانی است و یکی نقد عمومی و مردمی است؛ 
در نقــد نخبگانی حرفهای زیادی وجود دارد و 
طبیعی اســت در بخش هایــی از مجلس مثلًا 
حرکــت خوبی دارد انجام می شــود ولی الآن 
مســئله مهمی که وجود دارد نقــد عمومی و 
نقد مردمی اســت؛ به هرحال افکار عمومی ابراز 
ناخرسندی و نارضایتی دارد؛ هم از دولت، هم از 

مجلس و در مجموع از مجموعه  دست اندرکاران 
و مجریان، دلیل آن هم روشن است؛ وضعیت 
زندگی و شرایط عمومی، مدیریتی و نظام اداری 
و مشــکلات در حوزه قضایی و فضای فرهنگی 
و اجتماعی این احساس اجتماعی و عمومی را 
ایجاد کرده است که دست اندرکاران در تأمین 
خواســتهای عمومی توفیق زیادی ندارند و در 
تحقق شعار هاو وعده های خودشان هم خیلی 

موفق نیستند.
نظرســنجی  هاو افکارســنجی  هاو مطالبی که 
خودتان در رسانه  هامنتشر می کنید، بازتاب این 
فضاست و مشکلی است که وجود دارد؛ قبل از 
اینکه به نگاه نخبگی و کارشناســی اتکا کنیم 
ناچاریم به اصلاح و تغییر احســاس عمومی و 
دریافــت عمومی تکیه کنیم، این نوع نگاه را ما 
بیشــتر نیاز داریم یعنی یک حس خوش بینی 
و رضایت در افکار عمومی از دســت اندرکاران 
باید به وجود بیاید و این قبل از هر چیزی مهم 
است؛ حتی اگر شما افراد واجد شرایطی باشید، 
احساس عمومی خوب نباشد مضرب منفی به 
کار شــما می دهد و تأثیرگذاری فعالیت های 
شــما را پایین می آورد درحالــی که اگر یک 
تیم متوسطی باشــند اما همراهش عواطف و 
احساسات عمومی و همراهی عمومی باشد کار 
جلو می رود؛ مثلًا یک تیم فوتبال وقتی می بیند 
تماشاچی  هاخیلی خوب همدلی می کنند، حس 
خوبــی به این تیم می دهــد و می تواند خیلی 

موفقیت  هارا رقم بزند.
ما به خصــوص در این انتخابــات مجلس باید 
تلاش کنیــم این حسِ تا حــدودی منتقد و 
سرد و کم انگیزه به فضای مثبت و خوب تغییر 
پیــدا کند؛ الآن باید هنر ما این باشــد. این که 
رهبــری هم از ابتدای ســال روی مشــارکت 
تأکید فرمودند و بعد هم خودشان اشاره کردند 
سلامت و رقابت ـ غیر از امنیت که کار طبیعی 
و زیرســاختی انتخابات است ـ برای اینکه آن 
مشارکت مطلوب محقق شود؛ مشارکت بالا که 

بستر آن رقابت و سلامت باشد.
حضــرت آقا در ســخنرانی چنــد وقت پیش 
مجدداً فرمودند رقابت واقعی؛ یعنی خودشــان 
باز تأکید کردند »ما رقابت صوری نمی خواهیم 
چــون رقابت صوری که در آن مشــارکت بالا 
نمی آیــد.«، رقابــت واقعی مشــارکت را بالا 
مــی آورد و در رقابت واقعی امکان شکســت 
طرفیــن درصدش بالا می رود. ما چون ســوار 
صندلی هســتیم و نمی خواهیم از این صندلی 
ماشــین پایین بیاییم، این را جدی نگرفتیم و 
یا نخواستیم جدی بگیریم و عملًا تن ندادیم تا 
الآن هم به این مســئله تن ندادیم. ما در ظاهر 
امر می گوییم تعداد زیادی کاندیدا هستند ولی 
به هرحال بازی سیاســی و میدان سیاسی یک 
شــاخص هایی دارد و رقابت بــا تعاریف خاص 
خودش شکل می گیرد نه با تعداد زیاد کاندیدا.

من در صحبت هایی که این طرف و آن طرف 
می شود چه تلویزیون و چه خبرگزاری ها، این 
را تأکیــد می کنم که به هرحال انقلاب ما روی 
دوش مردم اســتوار شده است؛ غیر از این هم 
ما راهی نداریم یعنی مرگ ما زمانی اســت که 
با مردم فاصله بگیریم و شکست ما زمانی است 
کــه مردم از مــا روی برگردانند، معنایش این 
نیست که ما فعالیت مان پوپولیستی یا سطحی 
و عــوام زده یا بدون آرمــان و تعریف گفتمانی 
باشــد بلکه معنی اش این اســت که گفتمان، 
آرمــان ، باور هاو اعتقاداتمان را با تلاش جمعی 

و با خواست و مطالبه جمعی باید رقم بزنیم.

مصطفی پورمحمدی:

تعدادزیادکاندیداباعثرقابتنمیشود

رئیس کمیسیون شــورا هاو امور داخلی مجلس گفت: 
آرای نمایندگان مجلس شورای اسلامی، هیأت وزیران، 
شوراهای اسلامی  شــهر و روستا، کلیه شوراهای عالی  

کشور و کمیسیون  هاشفاف می شود.
به گزارش فارس، محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون 
شورا هاو امور داخلی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو 
با خبرنگار سیاسی خبرگزاری فارس، در تشریح مصوبه 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام درباره طرح شفافیت 
قوای ســه گانه، نهاد هاو سایر دستگاه  هاگفت: این طرح 
پس از گذشــت دو سال رفت  و برگشــت به تصویب 

مجمع تشخیص مصلحت نظام رسید.
وی افــزود: تمــام بخش های دولت، مجلس شــورای 
اســلامی، برخــی از بخش هــای قوه قضاییــه، تمام 
دستگاه  هاو نهادهای خدمات رسان عمومی شامل قانون 
شفافیت می شود. کلیه دارایی ها، حقوق کارکنان، نحوه 
جذب افراد، واگذاری  ها، تســهیلات پرداختی از طرف 
بانک  هاو کلیه مــواردی که جنبه عمومــی دارد مقرر 
شد که شفاف شود.  رئیس کمیســیون شورا هاو امور 
داخلــی مجلس  تصریح کرد: در بخش شــفافیت آرا ، 
آرای نمایندگان مجلس شورای اسلامی، هیأت وزیران، 
شوراهای اسلامی شهر و روســتا، کلیه شوراهای عالی 
کشور و کمیسیون  هاشفاف می شود.  وی گفت: در ماده 
۵ این قانون آمده با کسانی که شفافیت را رعایت نکنند 
برابر قانون مجازات اســلامی برخورد می شود. شفافیت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت 

مورد اختلاف بود چون شــفافیت مجمع خلاف اصل 
۱۱۲ قانون اساسی بود از متن قانون خارج شد.

جــوکار تصریح کــرد: در مواردی که خــلاف امنیت 
کشــور باشد و منافع اقتصادی کشــور به خطر بیفتد 
دستگاه  هااعلام می کنند شــفافیت در این موضوعات 
نباشــد؛ دربــاره این موضوع مقرر شــد که شــورایی 
شش نفره، متشــکل از وزیر اطلاعات، معاون حقوقی 
رئیس جمهــور، دو نفر به نمایندگی رئیس قوه قضاییه 
و دو نفر هم از اعضای کمیســیون شورا هاو امور داخلی 
مجلس تشکیل شود.وی اظهار کرد : جلسات کارگروه با 
حضور حداقل ۵ نفر از اعضا رسمیت می یابد و تصمیمات 
آن با رای اکثریت معتبر است. این کارگروه موظف است 
حداکثر ظرف سه ماه در خصوص درخواست فوق اعلام 
نظــر نماید. در صورت نیاز این مهلت برای دو ماه قابل 
تمدید است. عدم تصمیم گیری و اعلام نظر از سوی این 
کارگروه در مهلت مذکور، به منزله عدم تایید درخواست 
تلقی شــده و رئیس دســتگاه ذی ربط یا وزیر مربوط 
موظف است نسبت به انتشار داده  هاو اطلاعات موضوع 
ایــن ماده اقدام نماید. جوکار تصریح کرد: به جز موارد 
فوق، در مواردی که به تقاضای بالاترین مقام دســتگاه 
اجرایی همراه با دلایل مستند و مستدل و تشخیص هر 
یک از روســای قوای سه گانه انتشار داده  هاو اطلاعات 
موضوع این ماده و مرتبط با آن دســتگاه، مغایر مصالح 
عالی نظام باشد، تصمیم گیری در این خصوص حسب 

مورد صرفاً با رئیس قوه مربوط است.

سخنگوی فراکسیون کارگری مجلس گفت: به عقیده 
من افزایش حقوق باید متناسب با نرخ تورم باشد که 

اکنون نرخ تورم بالای ۴۰ درصد اعلام شده است.
جبار کوچکی نژاد، ســخنگوی فراکســیون کارگری 
مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا 
در رابطــه با موضــوع افزایش حقــوق کارگران برای 
ســال آینده و نگرانی  هانسبت به افزایش نامتناسب با 
تورم گفت: بحث حقوق کارگران در یک شــورای سه 
جانبــه و مرکب از حضور نماینــده کارگران، نماینده 
کارفرمایان و نماینده دولت تعیین می شــود و مجلس 
دخالتی در آن ندارد. اما پیشــنهاد ما این اســت که 
همزمان با بودجه کشــور و زمانی که موضوع حقوق 
کارکنان دولت در حال بحث و تصمیم گیری اســت، 

تعیین تکلیف شود.
وی خاطرنشان کرد: نحوه تعیین حقوق باید با رعایت 
موازیــن قانونی باشــد چراکه تعیین مــزد کارگران 
براســاس تورم یک تکلیف قانونی اســت و نباید این 
مســاله به قدری به تاخیر بیفتــد که به لحظات آخر 
بکشــد و بخواهند از این طریق نماینده کارگران را به 

دلیل محدودیت زمان قانع کنند که همراه شود.
عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلــس در ادامه 
عنــوان کرد: درخصوص حقوق کارگران یک مســاله 
همواره وجــود دارد و آن اینکه مثلا شــما بخواهید 
حقــوق را افزایــش ۴۰ درصدی بدهیــد؛ خب این 
افزایش حقوق برای کارگر خوب اســت اما در ســوی 

دیگر کارفرمایان و مراکز تولیــدی را هم باید درنظر 
گرفت که آیــا این  هاواقعا می توانند حقوق کارگران را 
پرداخت کنند یا کاهش نیروی کار خواهند داشــت و 
تحت فشــار اقتصادی تعدادی از نیروهای کار خود را 

تعدیل می کنند؟
نماینده مردم رشــت تصریح کرد: مــا وظیفه داریم 
از اشــتغال موجود دفاع کــرده و آن را حفظ کنیم و 
اشتغال را افزایش دهیم نه اینکه برعکس عمل کنیم. 
اگر ما بدون درنظر گرفتن همه جوانب بگوییم حقوق 
کارگران مثلا ۵۰ درصد افزایش پیدا کند، آیا همزمان 
خدماتــی که ارائه می شــود یا محصولــی که تولید 
می کنند هم ۵۰ درصد افزایش قیمت خواهد داشــت 

که کارفرما بتواند حقوق را پرداخت کند؟
کوچکی نژاد تاکید کرد: قطعا چنین رفتاری معادله و 
توازن را برهم می زنــد. مگر اینکه دولت یک یارانه یا 
تســهیلاتی را برای کارفرما فراهم کند، مثلا در بحث 
بیمه تخفیفاتی را قائل شود. در مجموع این مساله یک 
مجموعه زنجیره ای و به هم پیوسته است، اگر ما یکی 
از اجزای این زنجیره را نبینیم و به آن نپردازیم، قطعا 

دچار مشکل خواهیم شد.
ســخنگوی فراکســیون کارگری مجلس به نظر شما 
در پاســخ به اینکه چه افزایش و عددی برای حقوق 
کارگران در سال آینده منطقی است؟، گفت: به عقیده 
من افزایش حقوق باید متناسب با نرخ تورم باشد که 

اکنون نرخ تورم بالای ۴۰ درصد اعلام شده است.

تاکید نمانیده مجلس به افزایش منطقی حقوق کارگران جزئیات طرح شفافیت قوای سه گانه از زبان یک نماینده


